
یک شنبه 23 دی 1397   شماره 1497
S u n 1 3 J a n u a r y . 2 0 1 9

4

w
w

w
.t

e
ja

ra
to

n
li

n
e

.i
r

تجارت

تحريم ها تاثيري در صادارت ما
 نخواهد گذاشت

عضو اتاق بازرگاني ايران در نشس��ت خبري همايش راهکارهاي 
عملي صادرات گفت: علاوه بر تحريم ها که در حال حاضر مشکل 
اصلي صادرات کشور است ما برخي از مشکلات داخلي هم داريم 

که بازرگانان ما را درگير خودش کرده است.
به گزارش ايلنا، واعظي ادامه داد: اين مشکلات به چند سرفصل 
تقسيم مي شود که مهمترين آن عدم طرح و برنامه صادرکننده است.

عدم توليد و تهيه به موقع کالا باعث شده که ما نتوانيم در کشورهاي 
پيشرفته بازار ثابتي داشته باشيم به طور مثال براي صادرات سفال 
لاله جين همدان به فرانسه نمي توانيم به خريدار تضمين بدهيم که 
هر هفته چه مقدار کالا مي توانيم تحويل بدهيم. عمده ترين دليل 
شکس��ت ما در صادرات به روس��يه نيز همين موضوع بود. روس ها 
نيازشديدي به برخي محصولات کشاورزي داشتند و ما نيز به مقدار 
کافي اين محصولات را توليد مي کرديم اما نمي توانستيم يک برنامه 
دقيق صادراتي به آنها ارائه دهيم همين امر سبب شد که تاجران 

روس به رغم ميل باطني خود دوباره به سمت ترکيه بروند.

ضرورت حفظ ارزش کالاهاي صادراتي ايران 
در بازارهاي جهاني

ي��ک مق��ام مس��ئول با اش��اره به ضرورت حف��ظ ارزش کالاهاي 
صادراتي ايران در بازارهاي هدف گفت: حضور کالاهاي ايراني در 
نمايشگاههاي کشورهاي همسايه در دستور کار قرار دارد. به گزارش 
مهر، محمدجواد قنبري با اشاره به رونق صادرات کالاهاي ايراني به 
کشورهاي همسايه گفت: در بخش صادرات بايد به صورت هدفمند 
به بازارهاي جهاني ورود کرده تا ارزش کالاهاي صادراتي در سطح 
بالايي باقي بماند نه اينکه قيمت شکني شود، اين در حالي است که 
بر اس��اس تفاهم نامه هاي عقد ش��ده ميان ايران و ساير کشورهاي 
دنيا، توسعه حضور کالاهاي ايراني در نمايشگاههاي کشورهاي 
همسايه،  در دستور کار قرار دارد.وي افزود: دولت به دنبال آن است 
که از ش��رکتهاي داخلي حمايت بيش��تري به عمل آورد، به همين 
جهت هزينه حضور در نمايشگاه براي توليدکنندگان داخلي بسيار 
کمتر از همتايان خارجي خود است و اين سياستي است که از سوي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت دنبال مي ش��ود.قنبري يادآور ش��د: 
در صورتي که بتوانيم در بخش مواد اوليه کالاهاي تزئيني از جمله 
کريستال توليد داخلي را گسترش داده و در کشور مواد اوليه را توليد 
کنيم، مي توانيم سودآوري و صادرات بهتري را در مورد محصولات 

صنعت لوستر و چراغ هاي تزئيني به دست آوريم. 

افزايش محدوده مناطق آزاد، 
طعمه جديد زمين خواران

يک کارشناس مسائل اقتصادي با انتقاد از درخواست هاي کاذب 
براي گسترش محدوده برخي مناطق آزاد کشور،گفت:تلاش براي 
افزايش محدوده برخي مناطق،تنها يک طعمه براي زمين خواري 
اس��ت ونبايد با آن موافقت کرد.علي مصطفي زادگان در گفتگو با 
مهر با اش��اره به تصوير فعلي مناطق آزاد در کش��ور گفت: در حال 
حاض��ر، تصوي��ر مناط��ق آزاد و نگرش به آن در جهت اس��تفاده از 
س��اختارهاي اين مناطق در کش��ور، زير سوال است چراکه مناطق 
آزاد کشور تاکنون عملکرد موفقي نداشته و نتوانسته اند به اهداف 

خود دست يابند.

گ�روه تج�ارت: ريي�س ات�اق ايران معتقد اس�ت آنچه ک�ه در نظام 
بودجه ري�زي دني�ا مط�رح ب�وده و ما از آن به دوريم، اين اس�ت که ما 

تقدم منابع بر مصارف را در ايران رعايت نمي کنيم.
به گزارش تجارت به نقل از ايس��نا، غلامحس��ين شافعي در جلسه 
کميس��يون معدن و صنايع معدني اتاق بازرگاني اس��تان خراس��ان 
رضوي، اظهار کرد: کميسيون معدن ما از کميسيون هاي سرآمدي 
است که نه تنها تاثيرگذاري استاني بلکه تاثيرگذاري ملي در بردارد. 
کميسيون معدن استان در تصميم گيري هاي ملي بسيار تاثير داشته 
و ما از اين تلاش هاي سازنده بسيار سپاس گذاريم. رييس اتاق ايران 
با بيان اين که حدود 7 درصد معادن کل دنيا را در ايران داريم که 
سهم بخش معدن از توليد ناخالص داخلي 4 درصد بوده است، افزود: 
اين س��هم با يکديگر مطابقت ندارد و عقب ماندگي بخش معدن 
در کش��ور ما با اين ارقام کاملا مش��هود اس��ت. شافعي عنوان کرد: 
کشورهاي اطراف ما خصوصا جنوب ايران، در توسعه روند اقتصادي 
خود حرکت تندي دارند، اما در اين توسعه اي که شاهد هستند فقر 
معدني بالايي دارند. وي با بيان اين که در توس��عه صنعتي، معدن 
يکي از مولفه هاي اصلي اس��ت، خاطرنش��ان کرد: نيازمندي هاي 
کش��ورهاي نزديک ما به بخش معدن در آينده بالا خواهد رفت، 
ش��ايد ايران يکي از بهترين گزينه ها براي تامين زيرس��اخت هاي 
توسعه صنعتي کشورهاي حاشيه خليج فارس باشد و بايد براي اين 
مساله از هم اکنون برنامه ريزي شود. رييس اتاق ايران بيان کرد: 
ما در هيچ حوزه اي نقش��ه راه نداريم، ما در ايران اس��ناد بالادس��تي 

داريم، اما حرکت ما در آن مسير صورت نمي گيرد.
ش��افعي تاکيد کرد: يکي از دلايل موفقيت کميس��يون معدن 
هم افزايي بخش هاست که اين امر بهترين نقطه تمرکز مثبتي 
است که اتاق بايد بر آن تاکيد کند. وي اضافه کرد: اگر دولت و 
بخش خصوصي در مس��ائل اقتصادي مکمل هم باش��ند، توفيق 
حاصل خواهد شد و اگر غير از اين رقم بخورد، نتايج خوبي حاصل 

نمي شود. رييس اتاق ايران با اشاره به اين که قابليت هاي خراسان 
رضوي در بخش معدن بس��يار بالاس��ت، تصريح کرد: در حال 
حاضر ما در بخش هايي از معدن شاهد توفيقات و در بخش هايي 
ش��اهد کم لطفي بوديم که اين امر با برخي از سياس��ت هاي ما 
تطابق ندارد. در بخش آموزش، در حوزه معدن مواردي در بودجه 
وجود دارد که به عنوان يک امر مثبت مي توان به ياد آورد. وي 
گفت: در بودجه س��ال 98 يک موضوع مهمي که بر آن تمرکز 
ش��د، مش��ارکت عمومي و خصوصي در مسائل بودجه اي بود که 

ب��ه انج��ام واگ��ذاري طرح هاي نيمه تم��ام به بخش خصوصي 
منجر ش��د. رييس اتاق ايران در ارتباط با بودجه س��ال 98، هم 
تصري��ح ک��رد: م��ا در بودجه نبايد بر خلق منابع تاکيد کنيم، هنر 
برنامه ري��زان و دول��ت در اين اس��ت که ب��راي کاهش هزينه ها 
اقدامي انجام دهند. شافعي بيان کرد: ما همواره در بودجه شاهد 
رش��د اقتصادي هس��تيم، اما خيلي کم به امري مانند توس��عه در 
لايحه مي پردازيم. رشد و توسعه اقتصادي دو امر کاملا متفاوت 
است. از هر توسعه اي رشد ايجاد مي شود، اما از هر رشدي توسعه 

ايجاد نمي ش��ود. وي تصريح کرد: يکي از مس��ائلي که در طول 
س��ال هاي متمادي گذش��ته ما بر آن تکيه داشتيم و توجه جدي 
به توزيع ثروت نداش��تيم، اين اس��ت که اگر ما در بخش هاي 
مختل��ف اقتص��ادي به توليد ثروت پرداختيم، قرار اس��ت از چه 
منابعي تامين شود. رييس اتاق ايران ادامه داد: آنچه که تا الان 
بوده اين است که توليد ثروت ما بيش از آن که از کارهاي مولد 
براي کش��ور حاصل ش��ود، از کارهاي غير مولد ايجاد مي شود و 
اگر اين مساله ادامه پيدا نکند، ما به توسعه دست پيدا نخواهيم 
کرد. ش��افعي با بيان اين که سيس��تم پاداش دهي کشور هميشه 
بر کارهاي غيرمولد صورت گرفته، خاطرنش��ان کرد: موسسات 
مالي و اعتباري که در حال حاضر بر آن رسيدگي مي شود، دچار 
مشکل مالي هستند، يعني کسري منابع دارند. همه به دنبال آن 
هستند که اين کسر منابع را در بخش مولد اقتصادي جبران کنند. 
وي تاکيد کرد: ما به سيستم هاي غيرمولد مدام پاداش مي دهيم 
و سيستم هاي مولد را دائم جريمه مي کنيم، تا زماني که شاهد 
چنين اتفاقاتي باشيم، توسعه کمتر رخ مي دهد. رييس اتاق ايران 
با بيان اين که يکي از مواردي که بايد به آن توجه داشته باشيم، 
اين است که سيستم پاداش دهي را در بخش توليد دخيل کنيم، 
افزود: آنچه که در نظام بودجه ريزي دنيا مطرح بوده و ما از آن به 
دور هستيم، اين است که ما تقدم منابع بر مصارف را در کشور 
رعايت نمي کنيم. شافعي ادامه داد: ما در توسعه متوازن کشور از 
گذشته تاکنون در بخش هاي مختلف اقتصادي مخصوصا مولد 
عدال��ت را رعاي��ت نکرديم. ريي��س اتاق ايران با بيان اين که در 
مسائل بودجه ريزي ايران به استانداران نگاه هزينه اي مي شود، 
افزود: اين امر غلط اس��ت، نگاه اس��تانداران بايد به صورت يک 
نگاه درآمدي باشد.شافعي گفت: در حال حاضر مجوز برچسب 
يک جعبه صادراتي بايد از وزارت ارش��اد اخذ ش��ود، اين عوامل 

باعث بالا رفتن هزينه هاي کشور مي شود.

شافعي در جمع معدنکاران استان خراسان رضوي انتقاد کرد؛

معدن، ظرفیت فراموش شده اقتصاد

نگاه به درآمد گمرک واقعي و کارشناسي باشدصادرات اولويت نخست کشور در سال آينده استمديرکل مقررات صادرات و واردات منصوب شد
وزي��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در 
حکمي س��يد مهدي نيازي را به عنوان 
مدير کل دفتر مقررات صادرات و واردات 

منصوب کرد.
به گزارش خبرگزاري مهر در حکم وزير 

صنعت آمده است: در راستاي سياست هاي دولت تدبير و اميد با 
توکل به خداوند متعال، تلاش مجدانه، مديريت جهادي، اتخاذ 
تصميمات شجاعانه و خردمندانه و فعاليت هاي بي شائبه نسبت 
به اجراي ماموريت هاي خطير و مورد انتظار وزارت متبوع به ويژه 
ارتقا و ثبات سياس��ت گذاري در حوزه تجارت خارجي و تدوين 
و اج��راي مق��ررات اين حوزه اهتمام و اقدام نماييد. نيازي پيش 
از اي��ن مدي��رکل دفتر آمار و ف��رآوري داده هاي وزارت صنعت، 

معدن و تجارت بود.

وزي��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
صادرات پيشران برنامه هاي اقتصادي 
کشور در سال آينده به شمار مي رود و 
از اين رو دولت تقويت صادرات را جزو 

اولويت هاي خود قرار داده است.
»رضا رحماني« در گفت و گوي اختصاصي با ايرنا از تدوين 
برنامه هاي متنوع براي تحقق اين هدف توس��ط دولت خبر 
داد و تامي��ن نقدينگ��ي م��ورد نياز تولي��د را به عنوان يکي از 

مهمترين اين برنامه ها برشمرد.
وزير صنعت، معدن و تجارت افزود: قرار اس��ت دولت منابع 
مختلف��ي ک��ه در اختي��ار دارد را به اين ام��ر اختصاص دهد 
تا س��رمايه در گردش واحدهاي توليدي مش��کل دار تامين 

شود.

رئي��س کل گمرک گفت: درآمدي که 
گمرک مکلف مي شود وصول کند بايد 
يک درآمد کارشناس��ي و واقعي باش��د 
تا در بحث وصول به مشکل نخوريم؛ 
۱۳۳9 قلم کالاي ممنوعه، عمدتا ماخذ 

بالا دارند و ممکن است در سال آينده، خودرو نيز مشمول اين 
قانون شود بنابراين بايد درآمد ما بر مبناي واقعيت باشد.

مهدي مير اش��رفي افزود: در خصوص درآمد هاي پيش بيني 
ش��ده براي بودجه 98، نظرات کارشناس��ي خود را به مجلس 

اعلام کرده ايم.
وي ادام��ه داد: از۱۵ ه��زار ميليارد تومان درآمد گمرک، 9 هزار 
و 8۰۰ ميليارد تومان به صورت نقدي و ۶ هزار ميليارد تومان 

به صورت ضمانت نامه بوده است.

گ�روه صنع�ت و مع�دن: در نشس�ت بررس�ي خواس�ته ها و انتظارات 
شرکت هاي دانش بنيان ضمن اشاره به منع واردات کالاهايي که مشابه 
آن ها در داخل توليد مي شوند، تاکيد شد که سازوکار توليد و صادرات 

کالاها نيز مانند واردات تسهيل شود.
به گزارش ايسنا، مهدي کوشا، مديرکل مشارکت هاي مردمي و 
تبليغات هوشمندانه ستاد مرکزي مبارزه با قاچاق کالا و ارز نهاد 
رياس��ت جمهوري در نشس��ت "بررسي خواس��ته ها و انتظارات 
ش��رکت هاي دانش بنيان براي تس��هيل فرآيند توليد و صادرات 
کالاها و خدماتش��ان" که با حضور مريم رهس��پار رئيس اداره 
مش��ارکت هاي مردم��ي و تبليغ��ات هوش��مندانه و محمدرضا 
کمپاني عضو مجمع تشکل هاي دانش بنيان و دبيرکل اتحاديه 
صادرکنندگان تجهيزات پزشکي به همراه جمعي از شرکت هاي 
دانش بنيان و عضو اتحاديه صادرکنندگان تجهيزات پزش��کي 
برگزار شد، با اشاره به اينکه يکي از ماموريت هاي ستاد برقراري 
ارتباط و تعامل با تشکل ها و اصناف تخصصي دانش بنيان است، 
افزود: در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز معتقديم از شرکت هاي 
دانش بنيان که بار توليد در کش��ور را به دوش مي کش��ند، حمايت 
بيشتري انجام شود تا با تکيه  بر توان و پتانسيل بومي و با محصولات 
داخلي نيازهاي کشور را برطرف کنيم و ريشه هاي قاچاق در کشور 
را بخشکانيم. در غير اينصورت بخشي از نيازهاي جامعه از طريق 
کالاهاي قاچاق تامين خواهدشد که به هيچ عنوان مطلوب ما و 

اقتصاد کشور نخواهد بود.
کوشا با بيان اينکه ۲4 نهاد و وزارتخانه با مقوله مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز مرتبط هستند واين امر عزم ملي دولت و بخش خصوصي را 
مي طلب��د، اف��زود: براي مثال دس��تورالعمل ها بايد طبق نظر بخش 
خصوصي نوشته شود و اگر تاکنون اين اتفاق نيفتاده، انتظار داريم 
بخش خصوصي ايرادات را اعلام کند تا اقدامات لازم براي اصلاح 
آن توس��ط دولت برداش��ته ش��ود و به اين ترتيب از اعمال نظرات 
غيرکارشناس��ي جلوگيري ش��ود. در ادامه اين نشست شرکت هاي 
دانش بنيان و فعالان بخش خصوصي به بيان خواسته ها و انتظارات 
خود پرداختند که درپايان توسط محمدرضا کمپاني به عنوان گزارش 

نشست جمع بندي و ارائه شد.

روند واردات مواد اوليه تسريع شود ���
عضو مجمع تشکل هاي دانش بنيان ايران، در ابتدا بر تسريع روند واردات 
مواد اوليه تاکيد کرد و گفت: هنگامي که واردات مواد اوليه به مشکل 
برمي خورد، توليد آن محصول نيز با مشکل مواجه مي شود و در کشور 
با کمبود مواجه مي شويم؛ اينجاست که دولت به منظور جلوگيري از 
کمبود و رفع نياز بازاربه سرعت دستورات لازم براي مجوزهاي واردات 
آن کالا را صادر مي کند، درحالي که اگر مشکل واردات مواد اوليه از ابتدا 
حل شود، با توليدات داخلي نياز کشور با سرعت و کيفيت بهتري برطرف 
خواهد شد. انتظار داريم اين چابکي براي تسريع در روند واردات مواد 

اوليه و توانمندسازي توليدات داخلي دانش بنيان باشد.

راه اندازي کارگروه تخصصي مبارزه با قاچاق واحدهاي توليدي ���
کمپان��ي در ادامه پيش��نهاد راه ان��دازي کارگروه تخصصي در رابطه با 
قاچاق واحدهاي توليدي را مطرح کرد و افزود: تشکيل اين کارگروه 

کمک مي کند تا تيم هاي کشف قاچاق هنگامي که به يک واحد توليدي 
مراجعه مي کنند، با درک درس��تي از ش��رايط يک مجموعه توليدي با 
آن ه��ا برخ��ورد کنن��د و کالاها و م��واد اوليه را به جاي کالاي قاچاق يا 
کالاي احتکار شده اشتباه نکنند و با نظر تخصصي کارگروه صحت 
و سلامت فعاليت واحدها مشخص شود يا در صورت بروز سودجويي 

براي اعمال قانون معرفي شوند.

منع واردات کالاهاي مشابه توليد داخل ���
به گفته اين عضو مجمع تشکل هاي دانش بنيان، طبق بيانات مقام 
معظم رهبري درصورتي که کالايي در داخل توليد مي شود و براي نياز 
کشور کفايت مي کند، به هيچ عنوان نبايد وارد شود، درصورتي که اين 
اصل تاکنون اجرانش��ده، انتظار داريم وزارتخانه ها در جهت پيروي از 
دستورات مقام معظم رهبري و ارتقا و توانمندسازي توليد در کشور به 

اين مهم بيش ازپيش توجه کنند.

مقابله با فساد اداري ���
وي قابله با فساد اداري را يکي از خواسته هاي مهم شرکت هاي 
دانش بنيان دانست و خاطرنشان کرد: انتظار داريم اگر مسئول 
يا کارش��ناس دولتي در انجام وظايفش مرتکب خطايي ش��ده 
که به بدنه توليدي کش��ور صدمه وارد کرده اس��ت، طبق قانون 
ب��ا او برخورد ش��ود؛ در غير اينص��ورت، همه مي دانيم اغماض 
در مواجهه با پديده فس��اد ضربه هاي مهلکي به اقتصاد کش��ور 

وارد مي آورد.

شفاف سازي ارزهاي تخصيص داده شده ���
دبيرکل اتحاديه صادرکنندگان تجهيزات پزش��کي با اش��اره به لزوم 
شفاف سازي ارزهاي تخصيص داده شده، گفت:حدود 9 ماه است که 
ارز 4۲۰۰ توماني براي واردات کالا و محصولات داده مي شود. اکنون 
انتظار مي رود هر وزارتخانه گزارشي از ارزهاي تخصيص داده  شده را 
اعلام کند تا مشخص شود توليدکننده و واردکننده هر کدام چقدر سهم 
داشته اند و چقدر ارز موازي داده شده است؛ يعني کالاهايي که توليدداخل 
مي شوند، چقدر براي واردات مواد اوليه ارز گرفته اند و چقدر براي واردات 
همان کالا به کشور ارز تخصيص شده است.وي همچنين در ادامه بر 
لزوم بازنگري تعرفه کالاهاي دانش بنيان تاکيد کرد و همين طور اخذ 
گواهينامه بين المللي CE را يک امتياز در تسريع پروانه ساخت دانست، 

نه اصلي براي صدور پروانه و فروش محصول توليدي.

يکسان سازي ارز و حذف ارزهاي يارانه اي ���
بر اس��اس اعلام روابط عمومي مجمع تشکل هاي دانش بنيان، 
کمپاني با يادآوري 4۰ سال تجربه نامناسب تاثير سوء ارزهاي 
يارانه اي به اقتصاد و توليد کش��ور گفت: توليدکنندگان به طور 
جدي تقاضاي يکسان سازي ارز به منظور ايجاد رقابت سالم بين 
واردکنندگان و توليدکنندگان را دارند؛ زيرا حذف ارز يارانه اي و 
تخصيص مابه التفاوت ارز به بودجه هاي جاري کشور، بر کاهش 
وارادات تاثير زيادي خواهد داشت. در چند ماه اخير به دليل عدم 
توانايي نظارت همه سويه دولت بر توزيع کالاهاي مشمول ارز 

دولتي شاهد سلطان پروري و سوءاستفاده هاي زياد بوده ايم.

در نشست شرکت هاي دانش بنیان تاکید شد؛

آذرماه امسال 65 ميليارد ريال پرونده تخلف تسهیل در واردات مواد اولیه 
در کشور تشکيل شد

 وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: آذرماه امسال ۳۶ هزار و ۱۱4 
مورد بازرس��ي از مراکز خرد و کلان در س��طح عرضه در سراس��ر کش��ور 
انجام ش��د که منجر به تش��کيل 8۵۱ مورد پرونده تخلف به ارزش بيش 
از ۶۵ ميليارد ريال و ارسال آنها به مراجع قضايي شد. به گزارش ايرنا از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، در اين مدت استان تهران با پنج هزار و 
78۵ مورد بازرسي و ۱۲7 مورد تشکيل پرونده و استان البرز با بيش از ۳۳ 
ميليارد ريال ارزش کالاي قاچاق کشف شده بالاترين عملکرد را در بين 
اس��تان ها داش��ته اند. برپايه اين گزارش، بيشترين ارزش ريالي کالاهاي 
قاچاق کشف شده با ۱۵ ميليارد ريال در گروه هاي مرتبط با شيشه،  چيني 
و سراميک به ثبت رسيد. پس از آن انواع پارچه با ۱۲ ميليارد ريال، فلزات 
گرانبها با 9 ميليارد ريال، لوازم آرايشي و بهداشتي با هشت ميليارد ريال و 
سيگار، توتون و تنباکو و محصولات دخاني با چهار ميليارد ريال بيشترين 

ارزش ريالي کالاهاي قاچاق مکشوفه را به خود اختصاص دادند.

10 هزار ميليارد تومان در سنگان 
سرمايه گذاري شده است

ريي��س هيات عام��ل ايميدرو گفت: افزايش تعداد کارخانه هاي فرآوري 
س��نگ آهن در س��نگان به معني سرمايه گذاري ۱۰هزار ميليارد توماني 
اس��ت. ب��ه گ��زارش تجارت به نقل از رواب��ط عمومي ايميدرو، وي که در 
نشس��ت مشترک شرکت هاي س��رمايه گذار، مسوولان محلي خواف و 
رشتخوار و ايميدرو سخن مي گفت، اعلام کرد: افزايش تعداد کارخانه هاي 
فرآوري سنگ آهن سنگان از يک به ۵ به معني سرمايه گذاري ۱۰هزار 
ميليارد توماني است. وي با تقدير از سرمايه گذاري بانک هاي پارسيان 
و ملي و ش��رکت هاي فولاد مبارکه، فولاد خراس��ان و فولاد خوزس��تان 
اظهار داش��ت: اين س��رمايه گذاري ها تاکنون سبب ايجاد ۵هزار شغل در 
ناحيه معدني سنگان شده است. رييس هيات عامل ايميدرو تاکيد کرد: 
تحقق اين تعداد شغل مديون همکاري نمايندگان مجلس، دستگاه هاي 
دولتي و نيز مقامات محلي، نظامي و انتظامي اس��ت که رونق س��رمايه 
گذاري را رقم زده اس��ت. به گفته غريب پور، تمام ش��رکت هاي س��رمايه 
گذار در سنگان، معتبر و قابل اطمينان هستند. وي به برنامه هاي جديد 
سنگان اشاره کرد و افزود: ۱۰ هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري جديد 

هم در راه سنگان است.

مشکل توليدکنندگان تاير به روايت يک مقام صنفي
يک توليدکننده تاير گفت: واردات بخشي از مواد اوليه تاير پس از اعمال 
تحريم ها ظالمانه با خلل مو اجه شد.به گزارش ايرنا پرويز اخوان افزود: 
در گذش��ته ما به راحتي مي توانس��تيم مواد مورد نياز خود را وارد کنيم اما 
اکنون فقط از طريق هند و با ارز روپيه، در فاصله زماني سه ماهه اين مواد 
را وارد مي کنيم. اين مقام مسئول گروه توليدي با بيان اينکه ۶۰ درصد 
مواد اوليه در داخل توليد مي شود، گفت: دوده، نخ و مواد پتروشيمي نيز در 
اين اين مدت جهش قيمت سه برابري و در برخي مواد ۲۰۰ برابري داشته 
است. اخوان، کاهش تعرفه واردات برخي لاستيک ها را از ديگر مشکلات 
توليدکنن��دگان اي��ن کالا اعلام کرد و گفت: براي نمونه تعرفه تاير باري 
پي��ش از اي��ن ۲۶ درص��د بود که وزارت صنعت آن را جزو ۲۵ قلم کالايي 

مجاز دريافت ارز دولتي قرار داد و و تعرفه آن پنج درصد شد.

سخنگوي کميسيون اصل نود مجلس با بيان 
اينکه شرکت هاي خودروسازي نمي توانند پيش 
از بررسي هاي لازم افزايش قيمتي داشته باشند، 
گف��ت: افرادي که در پي��ش فروش ها ثبت نام 
کرده اند بايد خودرو را با قيمت هاي قرارداد اول 
تحويل بگيرند. بهرام پارس��ايي در گفت وگو با 

خبرگ��زاري خان��ه ملت با انتق��اد از افزايش ۱۰ 
ميليوني قيمت برخي خودروهاي ايران خودرو، 
گف��ت: دو هفته پيش جلس��ه اي با حضور وزير 
صنعت، معدن و تجارت، مشاور رييس جمهور، 
نمايندگان سازمان تعزيرات و بازرسي و حمايت 
از مصرف کننده و خودروسازان برگزار شد. در اين 

جلسه مقرر شد کارگروهي به منظور تعيين قيمت 
خودرو، نحوه واگذاري خودروهاي پيش فروش 
ش��ده و... مشخص ش��ود بنابراين اين کارگروه 
دوش��نبه)۲4 دي ماه( جلس��ه اي با هدف تعيين 
قيمت خودرو و تعيين تکليف خودروهاي پيش 

فروش تشکيل مي دهد.

عضو هيات رئيسه مجلس شوراي اسلامي گفت: زد 
و بند بسياري در پيش فروش خودروها وجود دارد 
چراکه خودروسازان خودرو پيش فروش مي کنند 
اما در موعد مقرر خودرو را تحويل نمي دهند. اکبر 
رنجبرزاده در گفت وگو با خانه ملت گفت: عرضه 
خودرو به بازار، س��اخت اين کالا، تحويل قطعات 

موردنياز و قطعه سازي در اين حوزه به ساماندهي 
ني��از دارد. اخب��ار و اطلاع��ات ضدونقيضي درباره 
صنعت خودروس��ازي به گوش مي رس��د در برخي 
گزارش ها مطرح مي  ش��ود ايران خودرو در س��ال 
ج��اري ح��دود ۲ ه��زار و ۵۰۰ ميليارد تومان ضرر 
کرده است از سوي ديگر قطعه سازان از عدم افزايش 

قيمت ها براي خريد قطعه گلايه مند هستند. نماينده 
مردم اس��دآباد در مجلس ش��وراي اسلامي ادامه 
داد:س��ئوالي که مطرح اس��ت اين است که چگونه 
ش��رکت هاي خودروساز علي رغم افزايش قيمت 
خودرو و عدم افزايش قيمت قطعات موردنياز دچار 

ضرر و زيان شده اند؟

جلسه تعیین تکلیف خودرو هاي پیش فروش؛ فردا صنعت و معدن عرضه خودرو به ساماندهي نیاز دارد
www.tejaratonline.ir

چرخ صنعت فولاد آذربایجان شرقي روي ریل صادرات
رئيس سازمان صنعت معدن و تجارت آذربايجان شرقي، ميزان 
صادرات واحدهاي فولادي استان در سال جاري را معادل ۱۵۳ 
هزار تن اعلام کرد و گفت: افزون بر ۶۵.۵ ميليون دلار ارز از 

صادرات اين محصولات حاصل شده است .
حس��ين نجاتي در گفت و گو با ايرنا با اش��اره به مقام نخس��ت 
استان در سرمايه گذاري بخش خصوصي در دو صنعت فولاد 
و خودرو افزود: اين استان از نظر ظرفيت بالقوه توليد، با توليد 
بيش از ۱.۵ ميليون تن شمش فولاد معادل ۱۵ درصد ظرفيت 

کش��ور و ۵.۵ ميليون تن مقاطع فولاد س��اختماني معادل ۲4 
درصد ظرفيت کشور، يکي از قطب هاي فولادي در محصولات 

نهايي و طولي است.
وي توليد محصول نهايي ش��رکت هاي فولادي اس��تان در ۶ 
ماهه س��ال جاري را يک ميليون و 9۳۰ هزار تن اعلام کرد و 
گفت: معادل ۲۰ درصد توليد محصول طولي فولادي کش��ور 

است.
وي همچني��ن از رتب��ه اول کش��ور و چه��ارم اس��تان در ميان 

کش��ورهاي خاورميانه و ش��مال آفريقا در توليد مقاطع طولي 
خبر داد.

نجاتي، ميزان توليد واحد هاي فولادس��ازي اس��تان در س��ال 
۱۳9۶ را 9۵۰ هزار تن فولاد خام و س��ه ميليون و ۵۰۰ هزار 
تن محصولات نهايي اعلام کرد و اظهار داش��ت: اين ميزان 
توليد در هفت ماهه امس��ال برابر با ۶۱۰ هزار تن فولاد خام و 

۲ ميليون و ۱44 هزار تن محصول نهايي است.
وي پيش بيني کرد توليد صنعت فولاد اس��تان تا پايان س��ال 

جاري به رقمي افزون بر يک ميليون و ۵۰ هزار تن فولاد خام و 
بيش از سه ميليون و ۶8۰ هزار تن محصول نهايي برسد.

آذربايجان شرقي، قطب فراوري فولاد ���
آذربايجان شرقي با داشتن ۳۰ واحد توليدي و صادرات سالانه 
بيش از ۱۰۰ ميليون دلار فولاد از قطب هاي اصلي فرآوري اين 
محصول راهبردي در کشورمان محسوب مي شود.به گزارش 
ايرنا، آذربايجان شرقي با فرآوري ساليانه ۵.۵ ميليون تن فولاد، 
۲4 درصد مجموع توليد اين محصول پرکاربرد در ايران را تهيه 

و به بازار مصرف داخلي و خارجي عرضه مي کند.

افزایش نرخ حمل ونقل دریایي مانع رقابت در بازارهاي خارجي است
گروه تجارت: افزايش نرخ بين المللي حمل و نقل دريايي از جمله 
مش��کلاتي اس��ت که با اجرايي شدن تحريم ها بر روند صادرات 
صنعت سيمان اثرگذار شده و در واقع رقابت در اين عرصه را با 
دشواري جدي روبرو ساخته است. »عبدالرضا شيخان« در گفت 
وگو با ايرنا افزود: ظرفيت کنوني توليد سيمان کشور ساليانه 87.۵ 
ميلون تن است که 48 ميليون تن آن در داخل مصرف مي شود 

و کمتر از ۱۵ درصد هم راهي بازارهاي صادراتي مي شود.

��� کاهش رقابت منفي در امر صادرات
دبي��ر انجم��ن صنفي کارفرمايان صنعت س��يمان گفت: رقابت 
منفي پيش آمده بين توليدکنندگان سيمان براي نفوذ بيشتر در 
بازارهاي هدف صادراتي و کاهش قيمت ها، يکي از آسيب هاي 
صنعت س��يمان اس��ت که همچنان ادامه دارد، اما با تش��کيل 
کارگروه هاي صادراتي در ش��رق، غرب و جنوب کش��ور رقابت 

منفي صادراتي شرکت هاي سيماني در حال کاهش است.

به گفته وي، س��ال هاي گذش��ته گام هاي خوبي براي صادرات 
مازاد توليد داخل برداش��ته ش��ده و هر يک از ش��رکت ها با توجه 
به قيمت تمام ش��ده، کيفيت و کش��ور مقصد صادراتي به ارائه 

قيمت پرداختند.

��� عراق وارد کننده کلينکر ايران
دبير انجمن صنفي کارفرمايان صنعت سيمان درخصوص بازار 

عراق نيز گفت: همسايه غربي کشور کارخانه هاي توليد سيمان 
خ��ود را فع��ال کرده و اکنون عراق نس��بت ب��ه واردات کلينکر 
)ماده اوليه توليد س��يمان( از کش��ورمان مي پردازد، اما صادرات 
به اقليم کردس��تان عراق همچنان ادامه دارد.به گزارش ايرنا، 
پيشتر دبيرکل اتاق مشترک بازرگاني ايران و عراق با اشاره به 
از دس��ت رفتن بازار س��يمان در عراق، گفته بود: س��اليانه هفت 
تا هش��ت ميليون تن صادرات س��يمان به عراق انجام شده بود، 
اما رقابت منفي ش��رکت هاي ايراني در صادرات به اين کش��ور، 
قيمت اين ماده را به تني 4۵ دلار تقليل داد و موجب خروج اين 

بازار از برنامه صادرات شد.

اخبار کوتاه

داد و ستد


